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Slovo starosty

Vážení spoluobčané,
sotva jsme se začali pomalu dostávat 

ze sevření virové pandemie a zdálo se, 
že už bude jen lépe, rozhodl se šílený 
diktátor k vojenské agresi, o které jsme 
byli přesvědčeni, že k ní v Evropě už nikdy 
nemůže dojít. Útok na Ukrajinu nelze 
ničím ospravedlnit a zrůdnost této agrese 
je o to větší, že nemilosrdně zasahuje 
i civilní obyvatele. Je důležité, že se zvedla 
mimořádná vlna solidarity a většina z nás 
se zapojila do materiální nebo finanční 
pomoci. Zastupitelstvo obce odsouhlasilo 
prozatím finanční dar na pomoc Ukrajině 
ve výši 100 000 Kč. Další možnosti řešíme 
v rámci ORP Šlapanice.

Situaci pro letošní rok zhoršuje 
i zvyšování cen energií, materiálů, služeb 
a rostoucí míra inflace.

Nadále pokračujeme v přípravě 
projektů na komunikaci a chodník Víto-
vická, komunikaci Za Humny, chodníky 
do Pozořic II, od autobusové točny 
do obce a v serpentinách vedle nového 
schodiště. Dokončena bude opěrná zeď 
v serpentinách a opravena část komu-

nikace Hradská, od posledního domu 
po odbočku nad vinohrady, na kterou 
žádáme krajskou dotaci.

Dalším připravovaným projektem je 
výstavba technického střediska na po-
zemku proti vjezdu do sběrného dvora, 
který obec odkoupila. Na středisku 
by měla být umístěna hala pro skla-
dování sezónní techniky, zastřešená 
plocha na posypový materiál a plocha 
pro zpracování bioodpadu. V současné 
době je zpracována studie pro umístění 
jednotlivých objektů. Studii připravujeme 
i pro řešení plochy před základní ško-
lou. Po odstranění trafostanice a vedení 
vysokého napětí budou prodlouženy 
chodníky, část komunikace a vytvořena 
nová parkovací místa. 

Stále nemáme informace o podané 
žádosti o dotaci na víceúčelové hřiště. 
Sportovní agentura zveřejnění výsledků 
oddaluje a termín není určen.

Vážení spoluobčané,
do jarních měsíců Vám přeji hodně 

zdraví, štěstí, odvahy a pozitivní energie.

 Josef Drápal



2  |  Zpravodaj obce Viničné Šumice

OBEC

6/2021 ze dne 6. 12. 2021

Zastupitelstvo obce schvaluje:
  obecně závaznou vyhlášku obce Viničné 

Šumice č. 1/2021 o místním poplatku 
za obecní systém odpadového hospo-
dářství;

  obecně závaznou vyhlášku obce Viničné 
Šumice č. 2/2021 o stanovení obecního 
systému odpadového hospodářství;

  smlouvu o zřízení věcného břemene č. 
PR-014330071621/002-ADS na obecním 
pozemku parc. č. 520/3 v k. ú. Viničné 
Šumice pro stavbu s názvem „Viničné 
Šumice, úprava DS, Že“ za účelem umís-
tění distribuční soustavy – kabelové ve-
dení NN mezi obcí Viničné Šumice, jako 
povinná, a EG.D, a.s., Lidická 1873/36, 
Černá Pole, Brno, jako oprávněná; 

  smlouvu pro umístění Z-BOXu a spolu-
práci při jeho provozování na parcele č. 
1690/7 v k. ú. Viničné Šumice mezi obcí 
Viničné Šumice, jako smluvní partner, 
a Zásilkovnou s.r.o., Lihovarská 1060/12, 
Praha, jako provozovatel;

  dodatek k Zadání změny č. 1 územní-
ho plánu Viničné Šumice obsahující: 1. 
využití pozemků parc. č. 1153/3, 1153/1, 
1156/1, 1158/1, 1161/3 a 1221/23 v k. ú. 
Viničné Šumice ze zeleně soukromé a vy-
hrazené na plochy SV smíšené výrobní; 
2. využití pozemků parc. č. 295, 292, 289 
a 277/3 v k. ú. Viničné Šumice ze zahrady 
na plochy SO smíšené obytné;

  přílohu č. 1 a přílohu č. 2 ke smlouvě č. 
S/05000009/31300020/10 s účinností 
od 1. 1. 2022 mezi obcí Viničné Šumice 
a AVE CZ odpadové hospodářství;

  Program rozvoje obce Viničné Šumice 
na období 2016–2023;

  dodatek č. 7 smlouvy o zajištění finan-
cování systému IDS JMK mezi obcí Vin. 
Šumice, jako obec, a Jihomoravským 
krajem, Žerotínovo nám. 449/3, Brno, 
jako JMK;

  střednědobý výhled rozpočtu obce 
2023–2024;

  poskytnutí příspěvků organizacím TJ 
Sokol Viničné Šumice – 188 000 Kč; 
SDH Viničné Šumice – 35 000 Kč; Kavyl 
z.s. – 25 000 Kč; Římskokatolická farnost 
Pozořice – 60 000 Kč; Junák – český 
skaut, středisko Pozořice, z.s. – 8 000 Kč; 
Mateřské centrum Viničné Šumice – 
10 000 Kč; Myslivecký spolek Viničné 
Šumice-Kovalovice – 5 000 Kč; ZUŠ 
Pozořice – 18 000 Kč;

  veřejnoprávní smlouvy na poskytnutí 
dotace pro TJ Sokol Viničné Šumice; SDH 
Viničné Šumice; Kavyl z.s.; Římskoka-
tolická farnost Pozořice; Junák – český 
skaut, z.s., středisko Pozořice; Mateřské 
centrum Viničné Šumice; Myslivecký 
spolek Viničné Šumice-Kovalovice; ZUŠ 
Pozořice;

  rozpočet obce Viničné Šumice na rok 
2022, kde závaznými ukazateli jsou 
paragrafy;

Výpis usnesení ze zasedání 
zastupitelstva obce Viničné Šumice 
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1/2022 ze dne 16. 2. 2022

Zastupitelstvo obce schvaluje:
  pozměněný a doplněný program zasedá-

ní ZO V. Š;
  Program rozvoje obce Viničné Šumice 

na období 2016–2023;
  zveřejnění záměru obce směnit část 

obecního pozemku parc. č. 1884 o výmě-
ře 51 m2 v k. ú. Viničné Šumice;

  Zásady pro vydávání obecního zpravo-
daje s názvem „Zpravodaj obce Viničné 
Šumice“; (viz dále)

  kupní smlouvu č. 3004K21/23 na poze-
mek parc. č. 1260/2 o výměře 385 m2 v k. 
ú. Viničné Šumice mezi Státním pozem-
kovým úřadem, Husinecká 1024/11a, 
Žižkov, Praha, jako prodávající, a obcí 
Viničné Šumice, jako kupující;

  darovací smlouvu o poskytnutí finanční-
ho daru ve výši 5 000 Kč mezi obcí Vinič-
né Šumice, jako dárce, a Sázíme stromy, 

z.ú., Libochovická 1072/11, Praha, jako 
obdarovaný;

  poskytnutí finančních prostředků z roz-
počtu obce na spolufinancování projektu 
„Víceúčelové hřiště s umělým povrchem 
- Viničné Šumice“ na podporu materiálně 
technické základny sportu;

  kupní smlouvu na pozemek parc. č. 
1954/12 o výměře 4 m2 v k. ú. Viničné 
Šumice za cenu 600 Kč mezi paní A. M. 
a p. J. M., jako prodávající, a obcí Viničné 
Šumice, jako kupující;

  kupní smlouvu na podíl 1/3 pozemků 
parc. č. 2008/9 o výměře 165 m2 a parc. 
č. 2008/10 o výměře 13 m2 v k. ú. Pozoři-
ce za cenu 8 900 Kč mezi paní M. D., jako 
prodávající, a obcí Viničné Šumice, jako 
kupující;

  kupní smlouvu na podíl 2/3 pozemků 
parc. pozemků parc. č. 2008/9 o výmě-
ře 165 m2 a parc. č. 2008/10 o výměře 
13 m2 v k. ú. Pozořice za cenu 17 800 Kč 

  smlouvu o poskytnutí finančního daru 
ve výši 500 000 Kč mezi obcí Viničné 
Šumice, jako obdarovaný, a Kulhánek 
& Drápal, s.r.o., Viničné Šumice 470, 
664 06 Viničné Šumice, jako dárce. 

Zastupitelstvo obce nesouhlasí:
  s pořízením změny územního plánu 

na pozemky parc. č. 1897/79, 1897/80, 
259/2 a 258/2 v k. ú. Viničné Šumice 
z funkčního využití BK – bydlení kombi-
nované na SO – smíšené obytné; 

  s pořízením změny územního plánu 
na pozemky parc. č. 1897/1, 259/1 
a 258/1 v k. ú. Viničné Šumice z funkč-
ního využití BK – bydlení kombinované 
na SO – smíšené obytné.

Zastupitelstvo bere na vědomí:
  zprávu kontrolního výboru;
  zprávy finančního výboru;
  rozpočtové opatření č. 12/2021 v kompe-

tenci starosty.
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Zásady pro vydávání 
obecního zpravodaje
I. Základní ustanovení
  Obec Viničné Šumice je vydavatelem 

obecního zpravodaje s názvem „Zpra-
vodaj obce Viničné Šumice“ (dále jen 
Zpravodaj). 

  Účelem vydávání Zpravodaje je objek-
tivně a politicky neutrálně informovat 
občany o dění v obci, spolkovém, kultur-
ním a sportovním dění, historii, tradicích 
a rozvoji obce, případně i v přilehlých 
obcích. Taktéž jde o vytváření vztahu 
důvěry a spolupráce mezi představiteli 
obce a občany. 

  Zpravodaj vychází čtvrtletně po stanove-

ném datu uzávěrky v posledním měsíci 
daného čtvrtletí v tištěné a v elektronic-
ké podobě na webových stránkách obce. 

  Do Zpravodaje může přispívat kdokoliv. 
Vydavatel též poskytuje prostor pro pre-
zentaci názorů volebních stran zastou-
pených v příslušném volebním období. 
Uveřejněné příspěvky nejsou honorová-
ny, nevyžádané materiály se nevracejí.

II. Redakce Zpravodaje
  Základem redakce je Redakční rada, kte-

rá je tvořena odpovědným redaktorem, 
jenž zajišťuje redakční činnost, a dalšími 

mezi společností BONAGRO, a.s., Jiříko-
vická 340, Blažovice, jako prodávající, 
a obcí Viničné Šumice, jako kupující;

  inventarizační zprávu obce Viničné Šu-
mice za rok 2021;

  Smlouvu o zřízení věcného břemene č. 
PR-014330064711/001-ADS na obec-
ních parcelách č. 1413 a 1625 v k. ú. 
Viničné Šumice pro stavbu s názvem 
„Viničné Šumice, přípojka NN, Šmíd“, 
za účelem umístění distribuční sou-
stavy – kabelové vedení NN, mezi obcí 
Viničné Šumice, jako povinná, a EG.D, 
a.s., Lidická 1873/36, Černá Pole, Brno, 
jako oprávněná;

  zastupitelstvo obce Viničné Šumice 
schvaluje dohodu o provedení práce 

od 17. 2. 2022 do 31. 12. 2022 mezi paní 
Janou Vlčkovou, členkou zastupitelstva 
obce Viničné Šumice, jako zaměstnan-
cem, a obcí Viničné Šumice, jako zaměst-
navatelem.

Zastupitelstvo obce jmenuje:
  paní Ing. Irenu Rausovou členem školské 

rady Základní školy a Mateřské školy 
Viničné Šumice. 

Zastupitelstvo obce bere na vědomí:
  vyúčtování poskytnutých příspěvků 

z rozpočtu obce v roce 2021;
  rozpočtové opatření č. 13/2021 v kompe-

tenci starosty.
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členy, kteří jsou stanoveni Zastupitel-
stvem obce. 

  Redakční rada je řídícím orgánem Zpra-
vodaje a zodpovídá za konečný obsah 
jednotlivých výtisků.

  Redaktor přijímá návrhy a podněty pro 
zajímavá témata od jednotlivých výborů 
a komisí zřízených zastupitelstvem 
a i od fyzických osob. Tímto jsou zapoje-
ni jak odborníci, tak široká veřejnost.

  Redakční rada zpracovává a předkládá 
obci ke schválení návrh koncepce Zpra-
vodaje. 

  O nezveřejnění příspěvku rozhoduje re-
dakční rada. Taktéž o zkrácení příspěvku 
a ten je ve Zpravodaji označen „redakčně 
kráceno“.

  Redakční rada odmítne ve výtisku vychá-
zejícím nejméně 30 dní před termínem 
konání voleb příspěvky, jejichž autory 
jsou aktuální kandidáti do zastupitelstva 
(s výjimkou praktických informací o ter-
mínu, způsobu a konání komunálních 
voleb), případně všechny příspěvky, kte-
ré ve svém obsahu odkazují na aktuální 
kandidáty, a to bez ohledu na to, jestli 
jsou označeni přímo či nepřímo.

  Placená inzerce a reklama komerčního 
charakteru právnických i fyzických osob 
se zveřejňuje ve Zpravodaji podle ceníku 
schváleného zastupitelstvem obce.

  Příspěvky se přijímají pouze v elektronic-
ké podobě v textovém formátu.

  Příspěvky došlé po uzávěrce Zpravoda-
je, bez předchozí informace redaktora 
o zpoždění, se přesouvají do dalšího 
vydání Zpravodaje.

III. Povinnosti a pravomoci 
odpovědného redaktora Zpravodaje
  Soustřeďuje podklady a příspěvky k ob-

sahovému naplnění jednotlivých vydání.
  K podaným příspěvkům přijímá pouze 

fotografie, u kterých je uveden autor. 
Rovněž u textových příspěvků musí být 
uvedeno autorství.

  Nepřijme příspěvek od autora, který 
neposkytne údaje o své totožnosti (zpra-
vidla se jedná o jméno, příjmení, adresu, 
telefonní kontakt nebo e-mail).

  U příspěvků zaslaných neznámými 
autory se pokusí ověřit totožnost autora 
(osobní znalost, reference, veřejné zdroje 
informací) a to, zda je tato osoba skuteč-
ně autorem příspěvku.

  Uplatňuje avízo – s přiměřeným před-
stihem (1 týden před řádnou uzávěrkou) 
informuje (e-mailem) dotčené členy za-
stupitelstva, případně místních sdružení, 
skupin nebo osobnosti o tématech míst-
ní politiky, připravovaných k uveřejnění 
tak, aby mohli včas zveřejnit svůj názor 
ve stejném vydání Zpravodaje. V případě 
poskytnutí alternativního sdělení toto 
zařadí. Alternativní sdělení nesmí svým 
rozsahem převyšovat rozsah původního 
článku. Dle tiskového zákona je záleži-
tost uzavřena otištěním odpovědi.

  Posuzuje případné nezařazení příspěvku.
  Dle svého uvážení má právo neotisknout

• urážlivé, hanlivé a jinak nevhodné 
příspěvky, 

• příspěvky týkající se propagace i čin-
nosti politických stran a hnutí

• a dále jakékoli příspěvky s diskriminač-
ním podtextem.
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IV. Pravidla pro výrobu Zpravodaje
  Texty a grafické podklady:

• každý jednotlivý příspěvek je omezen 
horní hranicí 6000 znaků včetně mezer;

• doprovodné foto k textům se zařazuje 
dle volného prostoru při vytváření 
Zpravodaje. Fotografii doporučujeme 
dodat v rozlišení 300 DPI. Redakce si 
vyhrazuje právo neotisknout fotografie 
v neodpovídající kvalitě (nízké rozlišení, 
špatná expozice, špatná ostrost, nízký 
kontrast a podobně);

• dodávané grafické podklady inzer-
ce musí splňovat redakcí stanovené 
parametry.

  Inzerce: 
• řádková: platí se od počtu znaků;
• plošná: platí se dle rozsahu;
• osobní (vzpomínky, blahopřání): 

text zdarma, foto zpoplatněno. 

  Způsoby platby inzerce: 
• osobní podání a platba v hotovosti 

na obecním úřadě Vin. Šumice;

• e-mailem s objednávkou a platba pře-
vodem na bankovní účet s přiděleným 
variabilním symbolem. Objednávka 
musí obsahovat: kontaktní/fakturační 
údaje, text či grafický podklad, infor-
maci, do kterého čísla TN tato inzerce 
směřuje.

V. Závěrečná ustanovení
Zásady pro vydávání Zpravodaje jsou ulo-
ženy na Obecním úřadě Viničné Šumice.
Zásady pro vydávání Zpravodaje byly 
schváleny Zastupitelstvem obce Viničné 
Šumice dne 16. 2. 2022, pod číslem usne-
sením 5/1/22 a nabývají účinnosti dnem 
schválení.

Ve Viničných Šumicích, dne 17. 2. 2022

 Josef Drápal, starosta obce
 Ing. Pavel Málek, místostarosta obce



1/2022  |  7

MATRIKA

Statistika Viničné Šumice 2021

Booth Valentina 

Drápalová Anna 

Hájek Patrik 

Kern Adam 

Mazel David 

Sedláčková Zuzana

Škrob Cyril 

Šumpelová Adina

Švarc Ondřej 

Zalubil Martin

Zvadová Anna 

Z našich řad odešli
Crhová Marie

Doležel Milan 

Hamanová Michaela

Hanika Jiří 

Kloc Miloš 

Kupčík Ivan 

Laichmannová Marie 

Švec Lubomír 

Železný Bohumil 
Statistika je zveřejňována v souladu  
se zákonem o ochraně osobních údajů.

k 1. 1. 2022 Rok 2021

narození 11 dětí 

přistěhování 22 občanů 

odstěhování 19 občanů 

úmrtí 9 občanů 
6 mužů a 3 ženy

1 373 obyvatel

1 358 s trvalým pobytem

15 obyvatel cizinci

celkem o 5 osob  
více než loni

Narození
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Jak už mnozí z vás ví z dřívějška, Dobro-
volný svazek obcí Šlapanicko (DSO) vloni 
dokončil stavbu druhé etapy cyklostezek 
na Šlapanicku. Součástí této etapy jsou 
trasy Jiříkovice – Blažovice a Kobylnice 
– Prace, které byly slavnostně otevřeny 
16. září 2021. Stavba tím sice skončila, 
ale pak následovalo ještě vyřízení všech 
potřebných administrativních záležitostí 
včetně kolaudace a vyúčtování dotace 
z Ministerstva pro místní rozvoj, které 
jsme odevzdali před Vánocemi, a čekáme 
každou chvíli její proplacení.

Od 1. ledna 2022 má naše DSO nově 
30 členů. K původním 27 přistoupily obce 
Mokrá-Horákov, Střelice a Troubsko.

Od října do ledna jsme řešili problémy 
spojené s námitkami účastníků stavební-
ho řízení na stavbu I. etapy cyklostezek 
na Pozořicku, která spojí Brno-Líšeň, 
Podolí a Velatice a Tvarožnou a je už 
třetí etapou našich cyklostezek. Po jejich 
vyřešení bylo stavební povolení vydáno 
16. února 2022. Po nabytí právní moci jej 
budeme dokládat jako poslední dokument 
k žádosti o dotaci a budeme čekat na vy-
dání rozhodnutí o jejím poskytnutí.

Prakticky současně bylo vyhlášeno 
výběrové řízení na zhotovitele stavby. 
Po jeho vyhodnocení bude provedeno vý-
běrové řízení na banku, která bude stavbu 
financovat. Po jeho skončení bude pode-
psána smlouva se zhotovitelem a může 

začít stavba. Plánujeme to v průběhu 
měsíce května nebo června podle toho, jak 
rychle se podaří všechno potřebné vyřídit. 
Dokončení plánujeme do 30. 4. 2023.

Už v září jsme podali žádost o územní 
rozhodnutí na stavbu II. etapy cyklos-
tezek na Pozořicku, která se týká obcí 
Tvarožná, Sivice, Pozořice a Kovalovice. 
Po vydání rozhodnutí budeme i na tuto 
etapu žádat o dotaci.

Od podzimu 2021 se také realizuje pro-
jekt zavedení door-to-door systému svozu 
tříděných odpadů, do kterého se zapojilo 
město Šlapanice a dalších 6 obcí našeho 
DSO. Občané dostali zdarma popelnice, 
do kterých mohou ukládat tříděný odpad 
přímo doma a svozová firma je bude odvá-
žet od jejich nemovitostí.

Jen tak pro zajímavost – jedná se o ná-

Co je nového v Dobrovolném 
svazku obcí Šlapanicko
 Rudolf Staněk a Miroslava Poštolková, DSO Šlapanicko
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Od září 2019 pracují zaměstnanci Divize 
Morava společnosti OHL ŽS spolu s part-
nerem ve sdružení, společností IMOS 
Brno, a.s, na realizaci projektu s oficiálním 
názvem „Šlapanicko – posílení skupino-
vého vodovodu, II. etapa“, jehož cílem 
je odstranění problémů se zásobováním 
vodou ve vybraných obcích tohoto regio-
nu. Investorem zakázky je Svazek obcí pro 
vodovody a kanalizace Šlapanicko. Pitnou 
vodou zásobuje patnáct ze šestnácti 
členských obcí: Blažovice, Babice nad 
Svitavou, Jiříkovice, Kobylnice, Kovalovice, 
Mokrá-Horákov, Ochoz u Brna, Podolí, 
Ponětovice, Pozořice, Prace, Sivice, Šlapa-
nice, Tvarožnou a Viničné Šumice. To vše 
se děje prostřednictvím kvalifikovaného 
provozovatele, kterým je Vodárenská 
akciové společnosti.

Úvod
Společnost OHL ŽS byla již zhotovitelem 
první etapy stejnojmenného projek-
tu, jehož realizace probíhala v letech 
2013–2015. V rámci této stavby byly 
zrekonstruovány přivaděče od nově 
vybudovaného hlubinného vrtu HV 301 
na Říčkách až po původní vodojem nad 
Jiříkovicemi. U nového vodojemu v Mok-
ré, jehož akumulace je 2 000 m3, byla 
postavena dokonce i rozhledna. Hlavním 
efektem první etapy bylo posílit zdroje 
vody a minimalizovat ztráty.

Smyslem druhé etapy tohoto pro-
jektu, která byla zahájena v září 2019 
a na níž práce dosud probíhají, je rozšíření 
skupinového vodovodu Říčky o další obce 
směrem na jih, tzn. Blažovice, Prace, Ko-

OBEC

kup 12 634 popelnic, dále o velkoobjemové 
kontejnery, štěpkovač a potřebný hardware 
a software pro svozová vozidla a také pro 
obce. Na jejich nákup máme přislíbenou 
dotaci ve výši 90 % uznatelných nákladů.

Kromě popelnic obdrží občané obcí za-
pojených do projektu kompostérů zdarma 
nádoby pro uložení bioodpadu.

Z dotace se rovněž financovala výsadba 
aleje Tuřanka ve Šlapanicích, kde bylo 
vysázeno 91 stromů, převážně ovocných. 

Zároveň pracujeme na přípravě dalších 
tras cyklostezek na Pozořicku (aktuálně 
na úseku Velatice – Mokrá – Horákov), 
na Ostopovicku a v okolí Moravan. O tom 
třeba někdy příště.

Rozšíření skupinového vodovodu
pro vybrané obce na Šlapanicku aneb  
Co se děje na Svazku Šlapanicko
 Ing. Petr Široký, vedoucí projektu, Divize Morava
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bylnice a Ponětovice. Navržená koncepce 
předpokládá napojení těchto obcí na zdroj 
Říčky, nicméně ponechává stále možnost 
jejich zásobování ze Šlapanic. V navrho-
vaném systému se předpokládá průměr-
ná distribuce cca 1 700 m3/d respektive 
3 150 m3/d v denním maximu. Systém 
bude dotován pitnou vodou ze dvou zdro-
jů, primárně ze zdroje Říčky a sekundárně 
z Brněnské vodárenské soustavy. Poměr 
využití jednotlivých zdrojů bude záležet 
na jejich aktuální vydatnosti. 

Zdroj Říčky
Základním zdrojem pitné vody pro tento 
skupinový vodovod je zdroj Říčky I a II. 
V lokalitě Říčky I byl v rámci projektu 
vybudován nový hydrogeologický vrt HV 
4 hloubky 218 metrů, který je vystrojený 
v celé délce AC zárubnicemi. Provedená 
čerpací zkouška trvající dvacet jedna dní 

potvrdila vydatnost vrtu 7,5 l/s a následné 
fyzikálně-chemické a bakteriologicko-mi-
krobiologické rozbory potvrdily výbornou 
kvalitu podzemní vody s parametry vody 
kojenecké s vyššími hodnotami iontů 
vápníku a hořčíku.

Vodovodní řady a vodojemy
Celková délka vybudovaných vodovodních 
řadů je 17,5 km. Z této délky bylo polože-
no 6,5 km potrubí z tvárné litiny DN 200 
a 11 km potrubí PE 100 RC DN 150 a DN 
100. Při pokládce potrubí PE 100 RC DN 
150 bylo ve vhodných lokalitách využi-
to technologie pluhování. Délka takto 
uložených vodovodních řadů dosáhla 
6 kilometrů. 

Neméně důležitou součástí projektu 
bylo vybudování šesti vodojemů buď jako 
novostaveb, nebo v místech stávajících 
vodojemů, které již kapacitně a tlakově ne-

OBEC

 Vodojem Pozořice I
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vyhovovaly. Čtyři z těchto vodojemů byly 
provedeny monoliticky: VDJ Sivice 2 x 150 
m3, VDJ Pozořice I 2 x 125 m3, VDJ Pozořice 
II 2 x 75 m3 a VDJ Prace 2 x 200 m3. Zbylé 
dva vodojemy VDJ Pozořice III 2 x 100 m3 
a VDJ Tvarožná 2 x 100 m3 byly provedeny 
ze sklolaminátového potrubí. Dvě aku-
mulační nádrže délky 17 metrů o průměru 
DN 3000 jsou spojeny čelní armaturní 
komorou délky 7,5 metrů.

Závěr
Finální dokončení projektu se předpoklá-
dá v listopadu letošního roku. Z důvodu 
budování celého nového vodovodního 

systému za provozu je nutná etapizace 
zprovozňování jednotlivých vodovodních 
řadů a vodojemů tak, aby bylo zachováno 
kontinuální zásobování obyvatel pitnou 
vodou. Provedení takto rozsáhlého vodá-
renského projektu bude mít zásadní vliv 
na kvalitu a zabezpečení dodávek pitné 
vody pro obyvatele obcí Blažovice, Jiříko-
vice, Kobylnice, Kovalovice, Ponětovice, 
Pozořice, Prace, Sivice a Tvarožná. 

V neposlední řadě je třeba zmínit vý-
raznou podporu Státního fondu životního 
prostředí a Jihomoravského kraje, bez 
jejichž příspěvku by se projekt nepodařilo 
realizovat.

OBEC

 Pluhování potrubi PE DN 150 Vodojem Pozořice III

Oficiální název projektu Šlapanicko – posílení skupinového vodovodu, II. etapa

Investor Svazek obcí pro vodovody a kanalizace Šlapanicko

Zhotovitelé OHL ŽS, a.s., IMOS Brno, a.s.

Projektant AQUA PROCON s.r.o.

Termín zahájení 09 / 2019

Termín dokončení 11 / 2021

Finanční objem 176 mil. Kč
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Již 25 let pomáhá brněnská pobočka Bílé-
ho kruhu bezpečí obětem trestných činů, 
pozůstalým i svědkům trestných činů. 
A od loňského roku dokonce není vázaná 
na prostory brněnské poradny. Díky tomu, 
že pro svou činnosti získala vozidlo, mo-
hou poradci z Brna vyjet za klienty i mimo 
své domovské město.

Drtivá většina obětí kriminality, která se 
obrací pro pomoc na brněnskou poradnu 
Bílého kruhu bezpečí, žije v Brně či okolí. 
Je však samozřejmé, že oběťmi se stávají 
i lidé mimo tuto oblast. A pokud nebydlí 
v dojezdové vzdálenosti od Brna nebo je 
pro ně zkrátka nemožné na pobočku přijít, 
zůstávali až do nynějška odkázáni pouze 
na naši bezplatnou non-stop linku pro oběti 
na čísle 116 006. Změnu v této situaci při-
náší právě mobilní poradna. Díky ní se nyní 
právní a psychologická pomoc může dostat 
do kteréhokoli kouta Jihomoravského kraje.

Obrátit se na Bílý kruh bezpečí mohou 
například oběti ublížení na zdraví, týrání, 
vydírání, znásilnění, porušování domov-
ní svobody, loupeže, podvodu, krádeže 
a mnohých dalších trestných činů. Poradci 
jim nabídnou především konzultaci, při 

které vyslechnou konkrétní příběh a po-
skytnou právní informace a psychickou 
podporu. Poradci pracují bezplatně a kon-
zultace jsou diskrétní. Setkat se s právní-
kem a psychologem může klient prak-
ticky na jakémkoli místě, a to i v mobilní 
poradně samotné. Je vybavena tak, aby 
konzultaci bylo možné vést přímo uvnitř. 
Klient tedy nemusí uvádět svou adresu, 
aby si poradce k sobě zavolal.

Přístup ke službám Bílého kruhu 
bezpečí je velice jednoduchý. Stačí jed-
no zavolání na kontaktní telefonní číslo 
732 842 664. Pracovnice Bílého kruhu pak 
s volajícím domluví vše potřebné a dohod-
ne konkrétní podobu a možnosti konzulta-
ce. Díky mobilní poradně již není domluva 
vázaná pouze na konzultační hodiny 
brněnské pobočky, tzn. čas konzultace je 
domluven dle možností klienta. Přijít však 
stále může klient i osobně, a to každé úte-
rý či čtvrtek. I v takovém případě je však 
lepší se objednat na uvedeném mobilním 
telefonním čísle.

V případě potřeby pomoci neváhejte 
Bílý kruh bezpečí kontaktovat.

PORADNA BKB BRNO
Slovinská 39 (vchod 41), Brno - Královo Pole
tel.: 541 218 122 nebo 732 842 664
e-mail: bkb.brno@bkb.cz
www.bkb.cz

Poradci Bílého kruhu bezpečí 
mohou nyní přijet až za vámi

TÉMA

V LETĚ SKVĚLE VYCHLADÍ, V ZIMĚ PŘITOPÍ
Přitápění klimatizací je levnější
než topit plynem nebo přímotopem

PŘIJEDEME A ZDARMA ZKONZULTUJEME
ZAMĚŘÍME > NAMONTUJEME
> UKLIDÍME

KONTAKT POZOŘICE
Jiří Bouma

kalkulace@hugoklima.cz 
773 93 82 82

AŽ SE LÉTO 
ZEPTÁ,
CO JSTE DĚLALI
NA JAŘE...
... Namontovali klimu za akční cenu! :-)

HUGO klima www.hugoklima.cz

 ASW H09 ASW H09
Kvalitní klimatizační jednotky

 ASW H09 ASW H09
výkon chlazení

2,7 KW
A++

 ASW H09
výkon topení
2,9 KW
A+A++ A+

Prodloužená záruka  let

19 999,-
26 999,- 

JARNÍ CENA
vč. DPH

a montáže

Sleva platí na objednávky 
uskutečněné do 31. 5. 2022
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ŠKOLA

Krátké zprávy ze školy 

Uvolňující se opatření a ustupující vý-
skyt onemocnění Covid-19 nám konečně 
umožňují pracovat ve třídách, učit se, 
dělat věci společně, tak, jak to má být, 
a tak, jak to umíme. Kromě vzdělávání 
také pracujeme na tvoření dobrého 
klimatu třídy i školy, zaměřujeme se 
na sociálně-skupinové chování, pracuje-
me na zažití a dodržování pravidel. Vě-
říme, že se všechny plánované aktivity 
už budou moct uskutečnit a pořádně si 
je užijeme.
  
Vynikající výsledky v okresním kole 
Matematické olympiády
Máme velkou radost a gratulujeme našim 
třem páťákům k vynikajícímu umístění: 
1. místo: Petra Duchoňová, 5. místo: Robin 
Svoboda, 6. místo: Dan Železný.

Slovanská epopej
Páťáci a prvňáci cestovali za poznáním 
(více v článku H. Kleisové).

Sportovní dopoledne v sokolovně
Každoročně se účastníme Sazka olym-

Základní škola Viničné Šumice

  Petra Duchoňová získala 1. místo  
v matematické olympiádě

Vážení rodiče, 
srdečně zveme vaše děti i vás k zápisu do 1. ročníku základní školy, ve středu 6. dubna 
od 13.00 do 16.30 hodin v prostorách naší ZŠ. Před zápisem proveďte elektronické přihlášení, 
rezervaci termínu a stáhnutí žádosti přes banner „Online zápis do školy“ na našich webových 
stránkách www.skolavinicnesumice.cz/Základní škola/Novinky.

Zápis k předškolnímu vzdělávání proběhne v pondělí 2. května od 15.00 do 17.00 hodin 
v naší mateřské škole. Před zápisem proveďte elektronické přihlášení a stáhnutí dokumentů 
přes banner „Online zápis do školy“ na www.skolavinicnesumice.cz/Mateřská škola/Novinky. Vypl-
něné dokumenty odevzdáte u zápisu. Nabízíme možnost tisku ve škole. 

Více informací na našich stránkách. Těšíme se na setkání.

ZÁPISY DO ZŠ A MŠ

 Olga Růžičková, ředitelka školy
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ŠKOLA

pijského víceboje, tentokrát velkou část 
disciplín plnily všechny třídy v jednom 
dopoledni, kdy se střídaly na stanovištích. 
Do dalších, atletických, se pustíme, až se 
venku oteplí.

Vůně 12. století
Jak poznávat svět, aby výsledkem bylo vědě-
ní či poznatek? Jsme vybaveni smysly a pa-
mětí, rozhodli jsme se tedy je po celou dobu 
našeho výletu za historií nechat pracovat.

Možnost hmatem poznat opracovaný 
kámen z 12. století, dokonale kladené 
kvádry, ze kterého je postavena rotundová 
část řeznovického kostela, nám poskytla 
jediná zachovalá stavba v románském 
slohu největšího rozsahu na území naší 
republiky. Lehkou vůni dřeva, především 
kněžiště, jsme ucítili v interiéru kostela, 
který byl velmi útulný a čistý. 

V historickém čase jsme se posunuli 
přejezdem do Ivančic, kde jsme měli příleži-
tost obdivovat gotický kostel Nanebevzetí 

Panny Marie, jehož počátky sahají do 13. 
století. Dle pověsti měl základ ke kostelu 
položit sv. Václav. Žebrová klenba, barokní 
oltáře, "nemohli jsme se vynadívat". Rene-
sanční okénko se nám otevřelo v městském 
domě, kde jsme měli také příležitost zhléd-
nout výstavu betlémů.

Vyvrcholením našeho výletu byla "pas-
tva pro oči". Moravský Krumlov, Slovanská 
epopej Alfonse Muchy nám všem vzala 
dech. Odkaz tohoto světoznámého umělce 
nám poskytl možnost si propojit naše zna-
losti z vlastivědy. Sice dílo z 20. století, ale 
více jak polovina pláten nás provedla celou 
historií našeho národa. Průvodkyně Hana 
nás svým výkladem zaujala a každý si mohl 
z této výstavy odnést, co mu "libo jest". 

Výlet pro nás zprostředkovala Jarka 
Svobodová, která má k historii a všeobec-
ně k tradicím velmi vřelý vztah. Po celou 
dobu nás také provázela a poskytla nám 
mnoho informací. Děkujeme!

 Hana Kleisová

 Bruslení u Olympie Sazka olympijský víceboj 
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Masopust ve škole
Masopustní veselice, veselá je převelice 
… a byla i v naší škole. Poslední únorové 
dny jsme si připomínali lidové tradice 
Masopustu. Když se děti seznámily s hlav-
ními lidovými zvyky tohoto období, čekaly 
je školní masopustní radovánky, mezi 
kterými nechyběly výroba karnevalových 
masek, zábavné luštění, masopustní 
muzicírování a rýmovaní a samozřejmě 
dobré jídlo. Letos šikovné ručičky našich 
dětí a ochotné paní asistentky provoněly 
celou školu více než čtyřmi sty koblížky. 
Nadšené party malých pekařů a pekařek 
by mohly konkurovat zkušeným profesi-
onálům. Na závěr toho všeho veselí nás 

čekala masopustní bojovka na školním 
hřišti, kde se dětem představily tradiční 
maškary se zábavnými úkoly. Odměnou 
byly papírové prstové loutky, se který-
mi šikovní řešitelé mohli zdramatizovat 
vlastní maškarní rej. Druháčci svoje diva-
delní představení ukončili slovy: „Maso-
pust končí, basu jsme pochovali a začíná 
půst. Místo masa teď na talíři budou jen 
brambory.“ Shodli jsme se, že to bychom 
asi nevydrželi. Na Velikonoce, a hlavně 
na jaro, se už ale všichni moc těšíme. Če-
kají nás totiž nové výzvy a zážitky nejen 
ve třídách, ale také v přírodě.

 Lenka Soukupová

ŠKOLA

 Pečení masopustních koblížků
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To to letí…

Od vydání posledního Zpravodaje uběhlo 
skoro čtvrt roku a ve školce, naší společ-
nosti i ve světě se mnohé změnilo.

Ve školce jsme prožili den s Mikulášem 
a jeho kamarády a už jsme připravova-
li Vánoce. V každé třídě na děti čekal 
nazdobený stromeček, adventní věnec 
se čtyřmi svíčkami, které jsme postupně 
zapalovali. Poslední týden vládla ve škol-
ce pravá předvánoční atmosféra, zpívali 
jsme koledy, povídali jsme si o lidových 
zvycích, které se snad v každé rodině 
dodržovaly. Nejenom jsme si povídali, ale 
některé lidové zvyky jsme si předvedly. 
Krájení jablíčka, pouštění lodiček, věštění 
z hrníčků, házení botou, jen malá ukázka 
z krásných vánočních tradic. Samozřejmě 
nechyběly pod stromečkem dárky, nové 

hračky dětem do každé třídy. Mysleli jsme 
také na rodiče, kterým děti z keramické 
hlíny vyrobily vánoční ozdobu.

Vánoční čas uběhl velmi rychle a děti se 
už připravovaly na tradiční dramatizaci Tří 
králů. V měsíci lednu je dobré zopakovat, 
jak se chovat bezpečně na ulici, na hřišti 
i doma. Děti se učí, co mohou dělat a co 
je pro ně nebezpečné. Děti už také ví, 
na koho se obrátit, když hrozí nebezpečí.

Děkujeme panu Drdovi a paní Dagma-
ře za pozvání ke krmení zvířat. Na cestě 
k lesíku jsme měli štěstí, zahlédli jsme 
stádečko srnek a zajíce. Děti se dozvě-
děly, co zvířátkům v zimě prospěje a jaké 
krmení jim myslivci dávají. Děti naplnily 
kukuřicí a řepou místa, kam chodí zvířátka 
na „svačinku“. 

V únoru jsme si povídali, z jakých 
materiálů jsou zhotovené předměty okolo 

Mateřská škola

 Dramatizace tříkrálová Vánoční zvyky
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nás a jaké mají vlastnosti. Z látky jsme si 
udělali prostírání, z kůry si děti vyrobily 
lodičku, z papíru jsme skládali ptáčka, 
z kelímku od jogurtu (plast) jsme si zhoto-
vili hračku a ze skleněné skleničky svícen. 
Děti rozeznají podle barev kontejnery 
na odpad a ví, že třídění odpadu má smysl.

V únoru je Masopust a s ním přichází 
do školky karneval. Děti se těší, vyrábí 
masky, pomáhají zdobit školku. Koneč-
ně přijde den, kdy se mohou obléknout 
do kostýmů a předvést se kamarádům 
a paním učitelkám. Dopoledne s karneva-
lem rychle uteče, zatančíme si, zahrajeme 

několik her a už se děti hrnou k tombole. 
Karneval končí, tak zase za rok to pořádně 
roztočíme!

V březnu přivoláme jaro, povíme si 
něco o ročních obdobích, co děláme celý 
den a jak se vyrábí kniha. Už aby tu bylo 
jaro, se sluníčkem, teplem a lepší náladou.

Milé děti, vážení rodiče a přátelé, 
dovolte mi, abych vám za celý kolektiv 
zaměstnanců mateřské školy popřála 
krásné prožití každého dne, klid, zdraví 
a štěstí.

 Jana Vlčková

 Vánoční zvyky
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PŘIJMEME 
zaměstnance na pozice: 

 
 

- vedoucí pracovní čety 

- instalatéra - topenáře 

- stavebního zámečníka 
na naše detašované pracoviště v obci Sivice 
Českomoravský Cement, a.s. - Závod Mokrá 

 

 
 

ETL-Ekotherm a.s. 
www.etl.cz 

 
V případě Vašeho zájmu zašlete životopis na benda@etl.cz 
nebo přímo volejte p. Miroslava Bendu na tel.: 604 241 380 
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Já ano. V sobě samém. Vím, že mám něco 
udělat, ale nechce se mi. Může to mít tisí-
ce podob, a to každodenně. Sám se tomu 
divím, kde se to ve mně bere…

Velmi mi pomohla jedna knížka, která 
tento jev úžasně popsala. Sedí to. Mně 
to pomohlo mé vzdory pojmenovat a tak 
proti nim účinně bojovat. No, účinně? 
Aspoň se o to snažím!

O co tu vlastně jde? Autor zmíněné 
knihy tu poukazuje na paradox, že svým 
vzdorem vlastně vzdorujeme svému 
štěstí. Což je zarážející proto, že zároveň 
po štěstí toužíme. Často můžeme projevy 
vzdoru pozorovat mnohem jasněji v životě 
druhých lidí než ve svém vlastním. Moder-
ním slovem je dnes „prokrastinace“, tedy 
odkládání povinností na později. Tento 
povahový sklon křiví lidi po stránce osobní 
i profesní, činí z lidí pouhý stín jejich pra-
vého já. Proč to tak je? Zdá se, že odpověď 
je univerzální a odzbrojujícím způsobem 
jednoduchá: Lidé dělají hloupé věci, jelikož 
mylně věří, že jim přinesou štěstí. 

Během mé přípravy na kněžství nám 
jeden představený, když nás ráno viděl 
v kapli ještě napůl spící, říkal občas tato 
slova: „Tak bratři, nechce se nám, ale 
chceme, ne?“ Byl to laskavý člověk, jeho 
výrok byl upřímný a opravdu povzbu-
zující, a tak jsme si tato slova na konci 
ročníků nechali vytisknout na trička. Až 
po čase jsem pronikl do hloubky těchto 
prostých slov. Ano, pro mé životní štěstí 
nezáleží na tom, CO SE MI CHCE, ale CO 

JÁ SKUTEČNĚ CHCI, pro co se rozhodnu 
a čemu obětuji třeba i svůj život.

Vzdor otravuje náš život, brání nám 
v opravdovém štěstí, klade nám překážky. 
Když ho necháme, objeví se kritika, po-
mluvy, lenost, strach, výmluvy, negativní 
smýšlení, žárlivost. To vše devastuje naše 
štěstí. Ale teď máme opět předvelikonoč-
ní postní dobu, která může být výzvou 
a skutečným „lékem“, jak se vším tímto 
„hnisem“ pořádně zatočit. Jak? Předně 
vědomím, že všichni hledáme štěstí. Pak 
si zmapovat, co mě opravdu činí šťastným 
a co mé štěstí ničí. Nakonec se vydám 
správnou cestou, i když vím, že v něčem 
budu muset pořádně zabrat. Protože, 
i když už teď se mi trochu nechce, tak 
OPRAVDU CHCI! A také opravdu chci, 
abychom byli šťastní všichni!

Zdroj inspirace: KELLY, M. Nevzdoruj svému 
štěstí. Uhřice: Doron, 2021

FARNOST

Taky bojujete se vzdorem?
 P. Pavel Lacina, farář

Výsledky Tříkrálové sbírky 2022 
v pozořické farnosti

Holubice  . . . . . . . . . . . . .69 147 Kč
Hostěnice . . . . . . . . . . . . 28 077 Kč
Kovalovice . . . . . . . . . . . .38 611 Kč
Pozořice . . . . . . . . . . . . 124 484 Kč
Sivice  . . . . . . . . . . . . . . . 69 881 Kč
Viničné Šumice . . . . . . . 60 616 Kč
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Tříkrálová sbírka je krásná a dlouholetá 
tradice, jejímž novodobým rozměrem je 
pomoc lidem v nouzi, kterou se nám daří 
poskytovat díky příspěvkům od jednot-
livců a rodin. Skupinky koledníků chodí 
od domu k domu, vinšují štěstí, zdraví 
a žehnají příbytkům.

Specifická forma dobrovolnictví 
v podobě každoročně pořádané Tříkrálové 
sbírky je ukázkou zapojení obrovské-
ho množství lidí, kteří spolupracují pro 
dobrou věc. Pomáhá nám k tomu okolo 
88 asistentů a přes 2400 koledníků – 
někteří z nich již mnoho let. Bez nich by 
tato sbírka v takovémto rozsahu nemohla 
existovat. 

Letos jsme se vrátili k tradiční podobě 
sbírky – neprobíhala pouze online, ale 
opět se zapojili asistenti a koledníci, kteří 
chodili s koledou do domácností, tak jak je 
dlouholetým zvykem.  

Solidarita lidí byla neuvěřitelná. 
Prostřednictvím stacionárních kasiček se 
doposud vybralo 5 173 857 Kč. Na sbírko-
vý účet s variabilním symbolem určeným 
pro Oblastní charitu Rajhrad lidé poslali 
115 550 Kč. Výsledky jsou prozatím prů-
běžné; online podoba sbírky potrvá až 
do 30. 4. 2022. 

„Vážíme si vaší ochoty pomoci. Uvě-
domujeme si, že je toto období náročné. 

Ačkoliv situaci spojenou s pandemií ne-
moci covid-19 prožívá každý jinak, dotýká 
se nás všech. Do Tříkrálové sbírky se již 
tradičně zapojili naši asistenti, kterým 
moc děkujeme za dlouhodobou a vytrva-
lou pomoc. Dále děkujeme našim zaměst-
nancům, kteří šířili letáčky a někteří z nich 
se zapojili ve svých obcích i osobně. Díky 
vám všem můžeme realizovat charitní 
cíle pro tento rok. Více se o nich může-
te dozvědět na našem webu. Rád bych 
zmínil, že Tříkrálová sbírka stále ještě 
probíhá online. Naši činnost můžete pod-
pořit na charitním webu prostřednictvím 
sbírkového účtu se specifickým variabil-
ním symbolem nebo využít online kasičky 
na stránce trikralovasbirka.cz. Vaše 
příspěvky můžete zasílat až do 30. 4. 
Každá koruna pomáhá a žádná pomoc 
není malá. Moc vám všem děkujeme, 
posouváte nás dál,“ komentuje výsledky 
Tříkrálové sbírky ředitel Oblastní charity 
Rajhrad, Zdeněk Strašák. 

V sobotu 8. ledna proběhl další ročník 
Tříkrálové sbírky, tentokrát za účasti 
koledníků. Naši obec obešlo devět sku-
pinek. Děkujeme všem dárcům za jejich 
příspěvky a všem zúčastněným malým 
a velkým koledníkům. Letošní sbírka 
opět předčila naše očekávání.

Výsledek Tříkrálové sbírky 2022
přináší naději k realizaci charitních projektů 
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Ve škole nás učili, berte si příklad z našich 
předků a rozvíjejte jejich odkaz. Vzor si 
brát zejména z těch osobností, kteří pro 
vlast umírali, bojovali za války na všech 
frontách s nepřítelem, protože cítili odpo-
vědnost za svůj domov a vlast.

S blížícím se 77. výročím osvobození 
Jižní Moravy, si dovolíme připomenout 
občanům a mladé generaci tři osobnosti 
z našeho zahraničního odboje ve druhé 
světové válce, kteří se v okolí naší obce 
narodili. Shodou okolností mají shodné 
příjmení Boček. Krátce si připomeneme 
jejich rodinné předky a vojenskou kariéru. 

1) Mezi nejvýznamnější bezesporu 
patří žijící válečný veterán a příslušník čs. 
letectva ve Velké Británii armádní generál 
Emil Boček (* 1923), jehož 99. narozeniny 
jsme si připomněli koncem února 2022. 
Je posledním žijícím pilotem RAF, kteří 
bojovali za naši svobodu. 

Jeho předkové pocházejí z Lovčiček, 
děda Pavel Boček se přiženil do Kobe-
řic, kde se narodil jeho otec Jan Boček 
(*1888). Tohoto manželka byla Marie 
Krčmářová (*1893) z Tuřan, bydleli v Brně 
Tuřanech a zde se pan Emil Boček narodil. 

2) Další dva, generál major dělostře-
lectva Alois Boček a armádní generál 
Bohumil Boček, jsou již z blízkého okolí 
naší obce. I když se narodili v soused-
ních obcích, jejich předkové pocházejí ze 
Šumic. V 19. století na Pozorsku příjmení 
Boček bylo dosti rozšířené (Šumice 20 
rodin, Sivice 8 rodin), později se jejich po-

čet snižuje. V současnosti žije v obci ještě 
několik občanů, kteří mohou říci, že jsou 
s uvedenými osobnostmi spřízněni. 

Otec Aloise Bočka, Josef Boček (1867-
1927) byl ze Šumic. Za manželku měl Marii 
Vašíčkovou (1871-1927) z Velatic, první 
syn Josef se narodil ještě v Šumicích, pak 
se přestěhovali do Pozořic, kde se narodili 
dvě dcery Marie a Štěpánka a syn Alois. 
Štěpánka se provdala za Josefa Bočka 
z Jezer. 

U třetí osobnosti rovněž zjistíme že 
jeho předkové pocházejí ze Šumic. Praděd 
Mikuláš Boček (*1799) byl ze Šumic č. 64 
a oženil se s Petronilou Hrotkovou (*1802) 
z Kovalovic. Po sňatku bydleli v Pozořicích 
č.69. Jejich vnuk Cyril Boček (*1869) se 
přiženil r. 1894 do Sivic, jeho manželkou 
byla Josefa Jelínková (*1871) a bydleli 
v Sivicích č. 142. Bohumil Boček byl druhý 
ze sedmi jejich dětí a jeho životní pouť 
skončila ze všech tří nejtragidštěji. Další 
zajímavostí v rodině je, že sestra jeho otce 
Marie Bočková se provdala za Melichara 
Bočka ze Šumic. 

Armádní generál Emil Boček 
(*1923)

Pan Emil Boček se narodil 25. února 
1923 v Brně – Tuřanech, manželům Janu 
a Marii Bočkovým, jako páté dítě z osmi 
jejich dětí. V Tuřanech vychodil měšťan-
skou školu. 

TÉMA

Bojovali za naši svobodu
 Ing. Rudolf Vondráček, Pavel Vrba
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V září 1938 se 
začal učit stroj-
ním zámečníkem. 
V roce 1939 se mu 
podařilo ilegálně 
opustit protek-
torát a vstoupil 
do československé 
zahraniční armády 
ve Francii. Po fran-
couzské kapitulaci 
byl evakuován do Velké Británie. V září 
1940 absolvoval kurz leteckých mechani-
ků a byl přijat jakožto jeden z nejmladších 
příslušníků do RAF. 

Sloužil nejprve jako letecký mechanik 
u 312. stíhací perutě a od října 1944 jako 
pilot-stíhač letky "B" u československé 
310. stíhací perutě. Na svém kontě má 
26 operačních letů, nalétal 73 hodin a 50 
minut. Po válce byl přidělen k Leteckému 
pluku 2 v Praze-Kbelích a 1. prosince 1945 
povýšen na rotmistra letectva v záloze. 
Jako příslušník nekomunistického odboje 
se stal po válce nepohodlným a 2. března 
1946 byl z armády na vlastní žádost pro-
puštěn. Dále žil a pracoval v Brně.

V dubnu 1990 byl povýšen do hodnosti 
kapitána a v říjnu téhož roku na majora. 
V březnu 1993 byl povýšen na hodnost 
plukovníka ve výslužbě. 

23. března 1996 se osobně setkal 
ke krátkému rozhovoru s britskou krá-
lovnou Alžbětou II. při její čtyřhodinové 
návštěvě Brna za doprovodu prezidenta 
republiky Václava Havla. 

Prezident Miloš Zeman jej dne 8. květ-
na 2014 jmenoval brigádním generálem, 8. 

května 2017 generálmajorem a 8. května 
2019 armádním generálem. 

Obdržel desítky válečných a jiných 
ocenění a dne 28. října 2019 mu byl 
propůjčen prezidentem republiky Milošem 
Zemanem Řád bílého lva I. třídy. Dále je 
pan Boček od prosince 2017 Čestným ob-
čanem města Brna a dnes našim bohužel 
posledním žijícím pilotem v RAF během 
druhé světové války, kteří bojovali za naši 
svobodu.

Celý život žije v Brně, v současnosti 
v Brně-Bystrci. Je stále činný v Českoslo-
venské obci legionářské a ve Sdružení 
bývalých příslušníků RAF. 

Generál major dělostřelectva 
Alois Boček (1900–1965)

Alois Boček se 
narodil 14. března 
1900 v Pozoři-
cích manželům 
Josefu (1867-1927) 
a Marii (1871-1927) 
Bočkovým v po-
řadí jako čtvrté 
dítě (po Josefu, 
Marii a Štěpánce). 
Měšťanskou školu 
vychodil ve Šlapanicích, od čtrnácti let 
pracoval v textilních továrnách v Brně 
a samostudiem se připravoval ke složení 
maturitní zkoušky. 

V létě roku 1919 se jako dobrovolník 
sokolského praporu zúčastnil tažení proti 
příslušníkům armády Maďarské republiky 



24  |  Zpravodaj obce Viničné Šumice

TÉMA

rad. V letech 1920–1922 vykonal voj. zá-
kladní službu u děl. pluku 112 v Mukačevu. 
Absolvoval Školu pro důstojníky dělostře-
lectva v Bratislavě. Od ledna 1923 sloužil 
1923 v Brně a dne 13. října 1924 nastoupil 
do 1. ročníku Vojenské akademie v Hra-
nicích na Moravě. V r. 1926 v hodnosti 
poručíka nastoupil k dělostřeleckému 
pluku ve Znojmě a potom v Táboře. Dne 
21. května 1935 obdržel od úřadů povo-
lení k sňatku s Marií Plachou (*4.8.1914). 
Svatba se konala 15. 6. 1935 v Mladé Bo-
leslavi. V roce 1937 se jim narodil syn Jiří, 
příští rok dcera Jarmila. Obě děti bohužel 
zemřely.

Po Mnichovské dohodě květnové likvi-
daci dělostřeleckého pluku 305 v Táboře 
byl Alois Boček přeškolen na místo obec-
ního tajemníka. Od prvních dnů okupace 
se pokoušel v Táboře a Brně vybudovat 
odbojnou skupinu. Po únoru 1940 odchází 
Alois Boček za hranice Protektorátu. 
V březnu 1940 vstoupil v Bělehradu do čs. 
zahraniční armády a přes Istanbul, Francii 
se dostal do Anglie. Zde stal se příslušní-
kem děl. oddílu a byl povýšen na štábního 
kapitána dělostřelectva. 

Na začátku roku 1944 požádal o přesun 
na frontu k čs. jednotce do SSSR, v čemž 
mu bylo vyhověno. Od přelomu července 
1944 jsou osudy dělostřelce Aloise Bočka 
spojeny s historií sborového 5. dělostře-
leckého pluku. S dělostřelci prošel všemi 
boji od Karpat až do Prahy. Pod velením 
majora a od 7. 3. 1945 pplk. Aloise Bočka 
získal 5. dělostřelecký pluk čestné pojme-
nování „Jaselský“.

Po válce se pplk. Boček setkal s man-

želkou, která byla od r. 1942 vězněna 
v táboře Svatobořice. V červnu 1945 
byl 5. dělostřelecký pluk reorganizován 
na 1. těžkou dělostřeleckou brigádu (tdb) 
s velitelstvím v Rakovníku. Velitelem se 
stal Alois Boček, povýšený na plukovníka 
dělostřelectva. Od listopadu 1947 působil 
ve funkci NŠ dělostřelectva v Praze. 

Čistky v armádě, v prvních fázích vy-
hnuly se vzhledem k účasti v boji po boku 
Rudé armády. V červnu 1949 byl velitelem 
Dělostřeleckého učiliště v Olomouci. 
A od 1. října 1950, v hodnosti brigádní 
generál, velitelem dělostřelectva IV. Sboru 
v Brně. Zde jej v květnu 1951 postihl těžký 
srdeční záchvat. Po 3 měsících ve Vojen-
ské nemocnici byl propuštěn do zálohy.

Dále byl stižen dalšími dvěma infarkty. 
Pan Boček se pokoušel u úřadů o rehabi-
litaci své osoby, bohužel vždy naprázdno. 
Nejprve se rodina přestěhovala do Brodku 
u Přerova. Po dvou letech k příbuzným 
do Doks v okrese Česká Lípa, kde se 
generálmajor v záloze Alois Boček zabýval 
doškolováním důstojníků v záloze. 

Zemřel v Doksech 19. dubna 1965. Vo-
jenské úřady poskytly jistou výsadu, že byl 
pan generál Boček pohřben s vojenskými 
poctami v Poděbradech, do hrobu rodiny 
Plachých. Byl nositelem řady českosloven-
ských a zahraničních vyznamenání. 

Armádní generál Bohumil 
Boček (1894–1952)

Armádní generál Bohumil Boček, někdy 
uváděn i jako Bohumil Boček-Chodský 
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(4. listopadu 
1894, Sivice – 
16. října 1952, 
Valdice) byl 
během svého 
života českoslo-
venský generál, 
legionář v Rus-
ku, příslušník 
protinacistic-
kého odboje, 
náčelník Hlavního štábu československé 
branné moci a nakonec jedna z obětí 
komunistického teroru. 

V roce 1914 zahájil první světovou 
válku v řadách rakousko-uherské armády, 
již 15. prosince byl u Gorlice zajat a v roce 
1916 vstoupil do Československých legií 
v Rusku. Bojoval v řadách 3. střeleckého 
pluku, s nímž prošel sibiřskou anabází. 
V roce 1918 obdržel důstojnickou hodnost 
a stal se velitelem roty. 

V nové československé armádě sloužil 
u 21. pěší brigády. Po okupaci se zapojil 
do domácího protinacistického odboje 
v řadách Obrany národa, kde organi-
zoval odchody československých letců 
do zahraničí. V únoru 1940 musel opustit 
protektorát a přes Slovensko, Maďarsko 
a Jugoslávii doputoval do Francie. 

Zde se začlenil do zahraničního proti-
nacistického odboje. V exilu začal užívat 
krycí jméno Chodský. Byl přednostou 
odboru Ministerstva národní obrany u exi-
lové vlády v Londýně, zástupce velitele 
Československé obrněné brigády ve Velké 
Británii a posléze velitelem 1. českoslo-
venské pěší brigády v Sovětském svazu. 

Již 20. srpna 1944 byl povýšen do hod-
nosti brigádního generála. Od prosince 
1944 byl zástupcem velitele 1. čs. armád-
ního sboru v SSSR. Významně se podílel 
na poválečné obnově Československé 
armády, 12. dubna 1945 byl, na návrh 
Košické vlády, jmenován náčelníkem Hlav-
ního štábu československé branné moci. 

K 1. červnu 1945 byl povýšen na diviz-
ního a dnem 24. května 1946 na armádní-
ho generála. 

Po nástupu komunistů k moci se podílel 
na čistkách v armádě, zejména propouště-
ním důstojníků a rotmistrů nepohodlných 
novému režimu. Po zatčení syna z prv-
ního manželství Zdeňka za protistátní 
činnost byl 31. 7. 1948 odvolán z funkce 
náčelníka Hlavního štábu. Následně byl 
odeslán na zdravotní dovolenou a poté 
přeložen do výslužby (1950), zbaven 
platu a hodnosti (1951), zatčen (únor 
1952) a v červenci 1952 Státním soudem 
ve vykonstruovaném procesu odsouzen 
za vyzvědačství, vlastizradu a další trestné 
činy k doživotnímu vězení. 

Zemřel, jako nemocný politický vězeň, 
na následky špatného zacházení a odepře-
ní nutné léčby ve věku 57 let (trpěl cukrov-
kou a byl mu odepřen inzulin) ve věznici 
ve Valdicích. Je pohřben v Dubicku.

Dne 22. května 1962 Vojenské kolegium 
Nejvyššího soudu zrušilo všechny body 
žaloby proti němu, krom vojenské zrady. 
Ta byla zrušena o 10 let později rozsud-
kem Vyššího vojenského soudu v Příbra-
mi. O jeho plné rehabilitaci a navrácení 
vojenské hodnosti bylo rozhodnuto až 
po listopadu 1989. 
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Na Štědrý den jsme se po roční odmlce 
setkali na tradičním „Živém betlému 
u kapličky“, který nám milým způsobem 
zahájil dlouho očekávané vánoční svátky. 
Na úvod nás přivítal pan starosta Drápal 
a pan farář Lacina. Živý betlém uvedlo 
hudební vystoupení Babini di Šumice.

Krásnou atmosféru vytvořili naše děti 
a mládež, když nám hrou živého betléma 
připomněli příběh narození Ježíška. Režie 
se ujala Anna Kunčáková a vystoupení 
hudebně doprovodila PoŠuKovSká schola. 
Velké díky patří panu Meluzínovi za na-
zvučení a všem účinkujícím a rodičům 
za nasazení.

Připomeňme si, koho jsme mohli vidět 
v příběhu, který si připomínáme každý 
rok:

Marie – Andrea Krupičková
Josef – Vojtěch Svačina
Tři králové – Anna Svačinová, 
Anna Marková, Izabela Železná
Pastýři – Šimon a Anna Křížovi, 
Marek Vrážel
Anděl – Marie Marková
Vypravěč – Jan Marek, Radek Vrážel
Prorok – František Svačina
Herodes – Jakub Drápal

Po dvou letech se opět v naší obci usku-
tečnil ostatkový průvod i s pochováváním 
basy. Rekordní početná družina v počtu 55 
pestrobarevných masek v čele s králem, 
královnou a pážaty vyrazila v sobotu 26. 
2. za hudebního doprovodu Sivické kapely 
v ranních hodinách od víceúčelové budovy. 
Čekala nás náročná a dlouhá trasa celou 
obcí. Nástrahy v podobě domácích pálenek, 
ale i bohatého občerstvení, různých druhů 
koblížků, chlebíčků a jednohubek, to vše 
nakonec všechny masky ustály bez újmy. 
Cíle našeho průvodu jsou Dražka, kde se 
pravidelně setkáváme s maskami z Ko-
valovic. Čas plynul rychle a den se chýlil 

ke konci, proto se celá družina musela 
přesunout před obecní úřad na tradiční po-
chovávání basy.  Úsměvné verše, které zde 
byly čteny některé spoluobčany i pobavily 
a malé občerstvení v podobě svařeného 
vína a koláčů bylo takové malé poděkování 
za jejich přítomnost a štědrost, kterou pro-
jevili při přispívání do našich kasiček. Za to 
vše bychom chtěli našim spoluobčanům ze 
srdce poděkovat. Zajisté každý z nás nyní 
s napětím sleduje, jaká je situace na Ukra-
jině, a proto i dobrovolní hasiči z Viničných 
Šumic se rozhodli opět pomoci a přispět 
výdělkem z ostatkového na pomoc této 
oblasti postižené válkou.

Setkání u zvoničky na Štědrý den

Ostatky a lidé lidem

 Anna Kunčáková

 Aleš Jílek
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Koncem loňského roku ukončila činnost 
dechová kapela Moravanka. Za dobu 
jejího působení bylo o ní napsáno mnohé. 
Snad všechny texty mají jedno společné. 
Nezmiňují zásluhy rodáka z Viničných 
Šumic Radoslava Muselíka na vzniku 
hudebního tělesa Moravanka.

V roce 1970 předložil Radoslav Muse-
lík, muzikant Československého rozhlasu 
v Brně, svému zaměstnavateli návrh 
na zřízení profesionální dechové kapely. 
Náplní měla být popularizace lidových 
skladeb. Záměr byl schválen. O něco 
později s obdobným návrhem přišel Jan 
Slabák. Byl informován, že je již druhý 
a že se má domluvit s prvním kapelní-
kem, Radoslavem Muselíkem. Dohoda 
byla na střídání se u taktovky. 

Po několika zkouškách chtělo vedení 
rozhlasu znát název kapely. Jan Slabák 
pochází z Kyjovska a tak navrhl Kyjo-
vjanku. Radoslav Muselík navrhl název 
Moravanka. Aby zahrnoval větší folklorní 
území, schválen byl název Moravanka.

V šedesátých letech 20. století do-
chází ve státě k politickému uvolňování. 
To se nelíbilo vedení Sovětského svazu, 
dnešního Ruska. Proto v srpnu 1968 
obsadila především jeho vojska Česko-
slovensko. Následně komunisté začali 
likvidovat i nezákonnými prostředky ty, 
jež s nimi nesouhlasili. 

Začátek konce Radoslava Muselíka 
u Moravanky a i jako muzikanta v rozhla-
se odstartovala udání na jeho politickou 
nespolehlivost. 

Nejprve bylo zakázané Radoslava 
Muselíka zmiňovat v rozhlase a televizi 
slovem, obrazem nebo textem. V té době 
televize natáčela pořad s Moravankou. 
Na jeviště byl umístěn sloup, za kterým 
byl kapelník Radoslav Muselík skryt. 
Kamera jej nemohla zabírat, ale muzikan-
ti na něj viděli. Následně byl z rozhlasu 
vyhozen.

Na likvidaci Radoslava Muselíka i jako 
kapelníka Moravanky se podíleli členové 
Komunistické strany z Viničných Šumic. 
Ti u jeho zaměstnavatele požadovali, aby 
byl potrestán, neboť nesouhlasil s „bratr-
skou pomocí armád spřátelených zemí“. 
Šlo o okupaci republiky v letech 1968 až 
1991. A odmítal spolupracovat s komunis-
ty ve Viničných Šumicích. 

Jaký byl podíl ambiciózního Jana Sla-
báka na likvidaci konkurenta Radoslava 
Muselíka je možné se pouze dohadovat. 
Skutečností je, že Jan Slabák neměl dobrý 
vztah k prvnímu kapelníkovi. O čemž 
může svědčit i to, že není známo, že by se 
o zakladateli Moravanky Radoslavu Mu-
selíkovi v jakékoliv souvislosti kdy zmínil. 

Moravanka
 Mojmír Ryška
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Na podzim roku 2021, v době, kdy děním 
cloumala Covid pandemie a veškeré spo-
lečenské dění bylo utlumeno, jsme poprvé 
přišli s nápadem samoobslužného ReUse 
koutku s dětským oblečením a potřeba-
mi. Výměna a nabídka dětských potřeb 
vždy fungovala mezi maminkami přiro-
zeně při osobním setkávání v prostorách 
MC během pravidelných aktivit. Jestliže 
byla setkávání z hygienických nařízení 
utlumena, všem se hromadily doma věci 
a byla by škoda je neomaleně vyhodit, 
zvláště když ještě mohly posloužit dalším. 
Tak vznikl jednoduchý nápad, jak dát 
prostor pro výměnu a zároveň zajistit, aby 
se lidé nekumulovali a snížila se možnost 
nákazy respiračním onemocněním. Již 
první samoobslužný koutek měl široký 
záběr a akce oslovila značnou veřejnost. 
Od té doby jsme podnikli již 4 akce ReUse, 
vždy s odkazem na roční období. Velmi 
nás těší, že je tento počin zajímavý jak pro 
místní, tak přespolní. Oblečení a potřeby 
pro děti nosíte různé a podle pozorování 
se tři čtvrtiny vždy rozeberou. Jak je naším 

zvykem, ani 
zbylé oblečení 
a boty, potřeby 
a hračky nepřijdou nazmar. Vše na konci 
pečlivě přebereme a funkční věci daru-
jeme do rodin potřebným, do azylových 
domů a charitám. Nyní v posledním ReUse 
maminky nachystaly ze zbylého oblečení 
balíčky putující na pomoc Ukrajině. V po-
řádání samoobslužného směnného koutku 
budeme i v budoucnu pokračovat. Těšit se 
tak můžete na červen, kdy si budete moci 
opět užitečně probrat skříně. 

Děkuji všem zúčastněným za pomoc 
při přípravě této akce a děkuji všem, koho 
akce ReUse oslovila a myslí obnovitelně 
a šetrně k planetě. 

SPOLKY

Z dění Mateřského  
centra Viničné Šumice
 Linda Horáková



30  |  Zpravodaj obce Viničné Šumice

SPOLKY

Vládní opatření, která omezovala komunit-
ní činnost, již neplatí, a tak má Mateřské 
centrum opět možnost fungovat naplno. 

Čeho se můžete účastnit v prosto-
rách Mateřského centra v pravidelných 
intervalech, vidíte na přiloženém rozvrhu. 
V pondělí zveme ženy na jógové cvičení 
s Veronikou Janečkovou, akreditovanou 
lektorkou, která svoje hodiny přizpůsobu-
je potřebám maminek, které mají s sebou 
svoje děti. 

Rukodělky, kreativní tvorba dětí a ro-
dičů, byly přesunuty na pondělí a zajímavé 
nápady k tvoření pro vás mají připraveny 
Zuzka Včelařová a Linda Horáková. 

Ve středu a v pátek je celé dopoledne 
rezervováno pro aktivitu Hernička pro 
nejmenší děti. Maminky zde mají prostor 
pro různorodé činnosti se svými dětmi. 
Tato dopoledne zaštiťuje Romana Sližová.

Eva Prokopová je žena v umění a vý-
tvarných oborech vysokoškolsky vzdě-
laná. Pořádá středeční Výtvarku a pod 
jejím vedením máte možnost vyzkoušet 
opravdu krásné výtvarné techniky kresby 

Rozvrh kroužků v Mateřském centru

9 10 11 12 13 14 15 16 17 18 19 20 21 22

Po
10:00–11:00

Jóga VJ  
za přítomnosti 

dětí

15:30–18:00
Rukodělky

St
9:00–12:00

Hernička pro 
nejmenší 1

16:45–19:15
Výtvarka  
2× měsíčně

19:00–22:00
Deskohraní  

1. středa v měsíci

Čt
17:00–18:00
Mše svatá  

1× měsíčně

19:00–21:00
Taichi

Pá
9:00–12:00

Hernička pro 
nejmenší 2

Ne 17:00–18:30
Kajukenbo

 Rukodělky
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a malby. Kroužek je určen starším dětem 
a dospělým.

Novinkou v rozvrhu je kroužek Desko-
hraní. Manželé Anička a Vojtěch Ferdi-
nandovi jsou zdatní deskoví hráči a mají 
v tomto oboru opravdu veliký rozhled. 
První středu v měsíci, jsou v prostorách 
mateřského centra připraveni se spous-
tou zajímavých deskových her různých 
obtížností. Díky jejich skvělému vysvětlení 
pravidel máte možnost užít si zábavný 
večer a procvičit logiku a strategii.

Jedenkráte v měsíci, ve čtvrtek, máte 
možnost navštívit v prostorách centra bo-
hoslužbu pozořické farnosti. Mše svatá za-
číná v 17 hod., za její vždy krásnou výzdobu 
vděčíme paní Anežce Drápalové a přípravu 
rodině Novotných a Ferdinandových. 

Ženy „taichistky“ se schází v cent-
ru v uzavřené skupině vždy ve čtvrtek 
v podvečer. 

Dalšímu sportu se věnují na koberci 
centra i muži. Jedná se o bojový sport 
Kajukenbo, směsici hybridního bojového 
umění z Havaje. Náhled do dění tohoto 
kroužku máte skrze fotku. Tuhle partu 
vede Jirka Polakov, a protože je to baví, 
jezdí společně i do zahraničí na semináře 
v tomto sportu. 

Mateřské centrum slouží od nejmenších 
po dospělé. Pokud máte nápad a chuť 
vést zájmovou činnost, neváhejte se 
ozvat. Věřím, že příznivce si každý krou-
žek najde, stačí začít. 

 Výtvarka s Evou Prokopovou

 Kajukenbo v MC



32  |  Zpravodaj obce Viničné Šumice

SPOLKY

Jihomoravský kraj i letos mezi dotační-
mi programy vyhlásil titul na podporu 
neinvestičních pro-rodinných aktivit 
nestátních neziskových organizací, 
do kterých spadá i naše Mateřské centrum 
ve Viničných Šumicích. Po letošní rok 
jsem se rozhodla do tohoto programu 
vstoupit s žádostí o finanční podporu 
na zvelebení čtvrté místnosti na ploše 
budovy bývalého kina. Napadlo mě, že by 
se tato místnost dala využívat jako vnitřní 
dětská tělocvična. Se svým záměrem jsem 
nejprve seznámila naše zastupitelstvo 
obce a po jejich schválení následně podala 
zpracovanou žádost na Jihomoravský kraj. 
V současnosti je spíše místnost využívaná 
jako odkladiště a archiv knihovny. V míst-
nosti by mělo být funkční topení, zdivo 
i elektroinstalace. Věřím, že po vyklizení 
bude stačit pouze nová výmalba. Tím, že 
tato místnost nemá okna, se velmi hodí 

k vybudování vnitřní 
pohybové aktivity pro 
naše nejmenší. A co si vlastně lze předsta-
vit pod pojmem vnitřní dětská tělocvična? 
Nápady na možné prvky přikládám na ob-
rázcích níže. 

V dotaci jsem požádala o finance 
na pryžové podlahové pásy, které by 
ztlumily případné dopady dětí. Dále jsem 
do rozpočtu budované místnosti zahrnula 
i lezecké prvky na zeď, kruhy nebo hou-
pací síť, závěsné prvky ze stropu, skluzav-
ku. Počítám s oslovením místních firem 
o pomoc v realizaci dřevěných prvků, 
protože realizace svépomocí by měla být 
levnější než nákup celistvé sestavy. Nápa-

  Dětská vnitřní herna – možné prvky (ilustrační foto)

Dotace z JMK
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dů na internetu je hodně a velmi se těším 
na společné plánování. Pokud by měl 
někdo doma ribstoly, kruhy, hrazdu, le-
zecké bodovky na zeď, lana a provazy, sítě 
atp., budeme za tyto dary velmi vděčni. 
Přijímáme i tipy na konkrétní firmy, zboží. 
Kdyby nějaká tělocvična v okolí vyprodá-
vala staré nářadí, dejte nám prosím vědět. 

Držte nám tedy prosím palce, aby nám 
dotace vyšla a zaplatila se tak část nákla-
dů na tento nápad. Těšíte se?  

Předseda spolku: Bc. Linda Horáková
tel.: 739 256 733
FB: Mateřské centrum Viničné Šumice
Adresa: Viničné Šumice č. p. 119

Facebook MC

Co máme v plánu 
v březnu v Mateřském 
centru Viničné Šumice:

  Týden otevřených dveří 
21.–25. 3. 2022 – možnost zdar-
ma nahlédnout do všech kroužků 
a prohlédnout si prostory

  Trpaslíci a začarované jaro 
27. 3. 2022 – odpolední fábor-
ková hra na hřišti Pod lesem, 
s táborákem.

Akce Mateřského centra 
můžete sledovat na facebooku 
nebo skrze letáčky na obecní 
nástěnce. 
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Milí čtenáři šumického zpravodaje,
během posledních dvou let jsem se vždy 
zamýšlel, jak zahájit zprávy od hasičů, 
abych zohlednil aktuální dění v jednotce, 
případně v naší společnosti. Snažil jsem 
se být věcný a nechtěl ani neúmyslně 
zvyšovat případné obavy z pandemie. 
Obrovské škody na jižní Moravě způso-
bené tornádem jsem vyvážil pozitivními 
informacemi o nezištné pomoci z celé 
naší republiky a také konkrétní pomo-
ci od vás z naší obce. Těšil jsem se, že 
březnový článek bude zase po delší době 
přirozeně optimističtější v důsledku 
snižování závažnosti onemocnění a cel-
kového pozvolného poklesu nemocných. 
Člověk míní, Pán Bůh mění. 

Všichni velmi silně vnímáme válečný 
konflikt na Ukrajině. Myslím, že je pocho-
pitelné, proč se spousta ohrožených lidí 
rozhodla narychlo opustit svůj domov 
a hledat bezpečí, zejména pro své děti. 
Pro nás, hasiče, je zase pochopitelné, že 
i za této situace nabízíme svou nezištnou 
pomoc lidem v nouzi. Často s hasiči spo-
jované motto „Bližnímu ku pomoci, Bohu 
ku cti, vlasti k obraně“ nabývá za posled-
ních málo let zcela přesného významu. 
Většinou jsme měli toto heslo spojené 
s hašením požárů. Když jsme se po dlou-
hé době potýkali s povodněmi, opět 
jsme pomáhali. Přišly vichřice, tornádo 

a zase jsme se snažili ze všech sil obstát 
a tvrdě pracovat pro druhé. Zájemci 
o historii hasičských sborů ví, že za války 
hasiči aktivně vykonávali i samaritán-
skou pomoc. Jakousi prababičku dnešní 
zdravotnické záchranné služby. A dnes, 
v horké současnosti, se ukazuje, jak je to 
motto nadčasové a trvale pravdivé. Naši 
předci a zakladatelé hasičských sborů 
byli velmi prozíraví a přesně věděli, jak 
nejúčinněji chtějí svým bližním sloužit. 
Budeme se o to snažit i my. Je na vás, 
abyste s odstupem času posoudili, zda 
jsme byli úspěšní.

Rád bych vás přesto stručně sezná-
mil se zásadními událostmi v jednotce 
šumických hasičů za poslední čtvrtletí.

Hasiči z naší jednotky pokračova-
li na úpravě úložného prostoru tatry 
tak, abychom do ní mohli uložit nové 
vybavení. Hodně se potrápili při opra-
vě přepouštění vzduchu do brzdového 

Informace z činnosti jednotky  
SDH Viničné Šumice 
 Václav Kovář, velitel jednotky SDH Viničné Šumice 
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okruhu. Ale byli neúnavní a nakonec se 
podařilo vozidlo opravit a dnes tatra 
brzdí zase spolehlivě. Chci všem „opra-
vářům“ a „údržbářům“ poděkovat. Šetří 
tím nemalé obecní peníze za opravy 
v servisech. 

V novém roce jsme zasahovali 11. 
ledna při požáru střechy rodinného 
domu v Rousínově-Slavíkovicích. Zde 
jsme s dýchacími přístroji na zádech 
obsluhovali 2 útočné vodní proudy 
na nastavovacích žebřících, rozebírali 
jsme střešní krytinu, vyhledávali jsme 
osobní dokumenty uživatelů a evakuova-
li jsme vybavení domu. Doplňovali jsme 
vodu do ostatních hasičských vozidel 
a automobilového žebříku. Všichni za-
sahující na místě odvedli výbornou práci 
a výrazně pomohli k uchránění velkých 
materiálních hodnot. V průběhu zásahu 
došlo k propadnutí stropu v podkroví. 
Hrozil pád hasičů ze zledovatělé střechy 
a nastavovacích žebříků. Naštěstí se 
obyvatelům domu ani hasičům nic ne-
stalo. Újmu utrpěla jen jedna naše přilba, 
kterou jsme museli vyřadit a nahradíme 
ji novou. 

S hrdostí musím prohlásit, že šumičtí 
hasiči jsou na výborné odborné úrovni 
a je na ně vždy absolutní spolehnutí. 

Děkuji obci Viničné Šumice, jakožto 
zřizovateli, za trvalou podporu. Členům 
jednotky za jejich obětavost a čas věno-
vaný k zajištění akceschopnosti. Vám, 
milí občané Viničných Šumic, děkuji 
za vaši přízeň. Všem přeji, ať se nám daří 
tak, abychom pomoc nepotřebovali, ale 
naopak ji mohli nabídnout ostatním.

Informace z činnosti kroužku 
mladých hasičů SDH Viničné 
Šumice

Kroužek mladých hasičů jsme od nového 
roku přizpůsobovali aktuálnímu zdravotní-
mu stavů dětí i vedoucích. Setkávali jsme 
se proto nepravidelně. 

Sami víte, jak je v dnešní době složité 
cokoli plánovat ne na měsíce, ale mnohdy 
jen na týdny dopředu. My jsme se s dětmi 
domluvili na několika stěžejních bodech 
naší činnosti v prvním pololetí. První naší 
akcí bylo úspěšné zapojení se do ostatko-
vého průvodu v maskách. Chtěli bychom 
se aktivně zúčastnit soutěže, kterou 
vyhlásilo generální ředitelství Hasičského 
Záchranného Sboru České republiky. Cí-
lem soutěže je návrh 3D modelu hasicího 
přístroje. Model nemusí být funkční. 
Důležitější je podpora tvořivého myšlení 
dětí a jejich spolupráce na společném 
projektu. Mladí hasiči zatím přišli s ně-
kolika zajímavými nápady a my, vedoucí, 
se pokusíme jejich představy technicky 
domyslet tak, abychom se pustili brzy 
do výroby. Tradičně se budeme zdokona-
lovat ve vědomostech a dovednostech 
mladého hasiče. Těšíme se na společné 
soustředění v červenci na Říčkách. 

Mladí hasiči se již seznamují se zásaho-
vou výbavou jednotky. Některé technické 
prostředky už umí ovládat. Věnujeme jim 
rádi náš čas a přejeme si, aby je zaujetí pro 
„hasičinu“ neopustilo a stali se z nich dříve 
nebo později platní členové zásahové 
jednotky a našeho sboru. 
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Milí přátelé,
počátkem každého roku probíhá skautská 
registrace. Letos nás ve středisku opět při-
bylo – je nás v jedenácti oddílech už 439!

Věřím, že mimořádný stav trvající 
už téměř dva roky brzy skončí a život 
i naše činnost se vrátí do předcovidového 
normálu.

O tom, co se dělo v pozořickém dívčím 
a chlapeckém oddíle, se více dozvíte v ná-
sledujících řádcích.

 RNDr. Aleš Mikula,  
zástupce vedoucího střediska

Největší událostí před koncem roku bylo 
Betlémské světlo. Před pandemií jsme si 
pro světlo jezdili do Vídně, letos nám to 
situace opět neumožnila. Čeští a rakouští 
skauti si předali světlo na hranicích, odkud 
bylo dále rozváženo po celé republice. 
Účastnily jsme se opět Betlémské tramva-
je v Brně, která měla velký úspěch nejen 
u světlušek, ale i u návštěvníků samotné 
tramvaje. Spojily jsme to s procházkou 
po vánočním Brně a návštěvou vánočních 
trhů na Náměstí svobody a na Zelném 
trhu. V pozořické farnosti jsme měli tu 
čest přinést Betlémské světlo do kostela 
na 4. neděli adventní. Zprostředkovaly 
jsme opět rozdávání Betlémského světla 
v obcích Pozořice, Sivice, Kovalovice 
a Prace. K jednotlivým stanovištím přišlo 
pro světlo opět více lidí než v minulém 
roce a to nás nejvíce těší. Větší ohlas mělo 
i rozvážení Betlémského světla autem 

k těm, co si pro něj ne-
mohli sami přijít. Rozdání 
tohoto světla a současně 
i radosti z blížících se 
Vánoc nám přináší velké 
potěšení a chuť tuto akci 
opět zopakovat i v příštím roce.

Aby Vánoce v našem oddíle nebyly jen 
o Betlémském světle, uspořádaly jsme 
pro naše členky vánoční besídku, která se 
konala 22. 12. 2021 v Kulturním domě Sivi-
ce. Hrály jsme společně hry a následovalo 
lovení drobných dárečků, které udělaly 
radost všem.

První schůzky v letošním roce proběh-
ly v týdnu, kdy začala i škola. Schůzky 
probíhají k naší radosti zatím prezenčně. 
Můžeme se tak aspoň lépe připravit na blí-
žící se závody vlčat a světlušek, které se 
uskuteční na jaře letošního roku.

SPOLKY

Co nového na skautské stezce

 Betlémské světlo
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Na prázdniny je opět v plánu čtrnácti-
denní letní tábor.

Jsme rádi, že se můžeme vídat v našich 
klubovnách a trávit společně čas. Snad už 
nepřerušovaně až do konce roku.

 Marie Pölzerová – Majka,  
vedoucí 1. dívčího oddílu Pozořice

V 1. chlapeckém oddílu Pozořice jsme 
loňský kalendářní rok, i přes covidovou 
situaci docela úspěšný a vyplněný spous-
tou akcí, završili vánočními družinovými 
schůzkami. Tradiční vánoční besídku, 
kdy se společně sejde celý oddíl, jsme 
tentokrát rozdělili do jednotlivých družin, 
abychom co nejvíce zamezili šíření corona-
viru. Oddíl se za několik posledních let 
docela rozrostl a už je v něm téměř osm-
desát členů. Každá družina si tedy udělala 
besídku v rámci schůzky po svém a kluci 
si poté mohli užívat již dlouho očekávané 
vánoční prázdniny.

Po Novém roce nebylo na co čekat 
a hned jsme opět začali s pravidelnými 
schůzkami. 

 Šimon Fuks – Sajmon,  
vedoucí 1. chlapeckého oddílu Pozořice

Krásného počasí soboty 15. ledna jsme 
využili s našimi vlčaty pro výlet do lesů 
v pozořickém okolí. Účast byla hojná, tedy 
deset chlapců z celkových dvanácti členů 
bílé šestky. Na programu převažovaly hlav-
ně hry, ale také jsme si ukázali, jak se se-
stavují jednoduché pasti či rozdělává oheň. 
Dohromady jsme s četnými zastávkami 
ušli necelých deset kilometrů a myslím, že 
chlapce jsme na konci dne odevzdali řádně 
unavené, ovšem spokojené. 

 Martin Filip – Greenmann, zástupce vedoucího 
1. chlapeckého oddílu Pozořice

SPOLKY

 Procházka po vánočním Brně
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Rodáci obce, včetně starosty, tvoří 
v zastupitelstvu většinu. Pět zastupitelů 
za Sokol a dva za SDH hlasují jednotně. 
Dva zastupitelé za Život v Šumicích-KDU 
ČSL, kteří rodáky nejsou, hlasují dle vlast-
ního uvážení.

Citace z loňského zpravodaje obce: 
„Stavět chtějí místní lidé a žádné napla-
veniny někde ze štatlu, kterým jde jen 
o zisk.“ Tvrzení uvedla anonymní osoba 
v článku Dopis. V něm obhajuje práci 
starosty a zastupitelů, kteří jej podporují, 
proti nespokojeným občanům a opozici 
za Život v Šumicích. 

Rodáci Viničných Šumic jsou dle ní ti, 
kteří to s vesnicí myslí dobře. „Naplaveni-
ny“, narozené jinde, se sem přichází pouze 
obohacovat. Jak tomu je, ukazuje i násle-
dující případ.

9. 12. 2020 předložil starosta obce 
návrh, aby obec financovala prodloužení 
stoky pro napojení rodinné pekárny Kul-
hánek a Drápal synovce a syna starosty. 
A to v plánovaném rozpočtu do výše 
6 695 630 Kč bez DPH. Před touto žádostí 
byli jiní žadatelé starostou obce s podob-
nými žádostmi odmítnuti. 

Vyjádření obce: odmítnuto bylo zastupi-
telstvem financování kompletní infrastruk-
tury lokality Pod fotbalovým hřištěm, kde 
náklady přesahují odhadem 60 mil. Kč.

Jde o nejdražší část obecní kanaliza-
ce na žádost jediné osoby. A to i proto, 
že zákon neumožňuje u vybudované 
kanalizace, aby obec při dalších přípojkách 
nemovitostí po jejich majitelích požado-
vala úhradu nákladů na již vybudovanou 
část stoky.

Příjem obce tvoří především peníze 
od jiných institucí. Podobně tak jako 
u Sokola či SDH. Takže obec, skoro jako 
příspěvková organizace, měla podpořit asi 
30 % ze svého ročního příjmu firmu, jejímž 
základním cílem je tvorba zisku.

Vyjádření obce: na prodloužení kanalizace 
Vítovická, v délce 280 m je 17 přípojek. 
Celkem bude připojeno 16 rodinných domů 
a pekárna.

Zastupitelé za Sokol a SDH návrh 
schválili. Přitom projekt na zasedání 
zastupitelstva nebyl projednáván, ani 
schválen. Tímto postupem bylo veřejnosti 
odepřeno právo se s významnou investiční 
akcí seznámit a vyjádřit se k ní.

Obec uhradí rekordní částku ve výši asi 
85 % nákladů na akci. K tomu byl zbytečně 
zabrán obecní i státní pozemek o ploše 
stovek m2 pro čerpací stanici, jež byla 
mimo zájem obce vybudována o více jak 
11 m dále od komunikace. Což znamenalo 
i zbytečné vícenáklady na budování nové 
komunikace v délce asi 70 m. Na za-

NÁZORY

Zisk
 Mojmír Ryška

Rubrika slouží k vyjádření občanů a uvedené názory nevyjadřují stanovisko obce.
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„Ďábel je ukryt v detailu.“ Výraz upozor-
ňuje na maličkosti, jež mohou mít nežá-
doucí následky. 

16. 2. 2022 byly předloženy starostou 
obce Zásady pro vydávání Zpravodaje 
obce, jež zastupitelstvo schválilo. Jejich 
úroveň možno dokumentovat na několi-
ka ustanoveních Zásad: „Redakční rada 
odmítne ve výtisku vycházejícím nejmé-
ně 30 dní před termínem konání voleb 
příspěvky, jejichž autory jsou aktuální 
kandidáti do zastupitelstva…, případně 
všechny příspěvky, které ve svém obsahu 
odkazují na aktuální kandidáty, a to bez 
ohledu na to, jestli jsou označeni přímo či 
nepřímo.“

Ďábelský detail je i ve slovech „nejmé-
ně a nepřímo“. Údaj „nejméně 30“ stanoví 
spodní hranici časového pásma. Z logiky 
textu by měla být i horní hranice časového 
pásma. Jelikož není uvedena, může být 
stanovena dle uvážení. Třeba dnem, kdy 
byly zveřejněny výsledky předchozích 
voleb. Takže toto ustanovení může být 
aplikováno na dobu až čtyř roků. Přitom 

zákon zakazuje agitaci pouze na den 
konání voleb.

Termín „aktuální kandidát“ není vylo-
žen a nebyla nalezena opora v zákoně, což 
dává prostor k různým výkladům.

Například den po volbách někdo pro-
hlásí, že v příštích volbách bude kandido-
vat. Bude označen za aktuálního kandi-
dáta. Po čtyři roky nebude moci přispívat 
do Zpravodaje, ani se o něm nebude smět 
psát. 

Další ďábelský výraz „nepřímo“ je 
natolik neurčitý, že umožňuje nepřeberné 
množství výkladů. 

Uplatněním tohoto článku Zásad jsou 
dotčena zákonná práva občanů obce. Je 
zaváděna cenzura především ve prospěch 
stávajících zastupitelů a jejich volebních 
stran. 

Vedení obce následujícím ustanovením 
podporuje anonymní autory. „Anonymní 
články nebudou zveřejňovány. Výjimeč-
ně může být uveřejněn článek, který je 
sice podepsán, ale autor si nepřeje být 
jmenován.“ 

braném pozemku byla naproti pekárně 
vybudovaná zpevněná plocha s kapacitou 
asi 20 parkovacích míst. 

Vyjádření obce: umístění čerpací stanice 
bylo určeno projektanty VAS a nikoliv 
obcí. Pane Mojmíre Ryško, proč ve svých 
brožurách a článcích uvádíte účelově 
zkreslené, neúplné nebo dokonce 
nepravdivé informace?

NÁZORY

Zásady
 Mojmír Ryška  Anonymní Sousedka
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A ještě jedna citace ze Zásad: „…jde 
o vytváření vztahu důvěry a spoluprá-
ce mezi představiteli obce a občany.“ 
Spolupracovat a důvěřovat nelze bez 
naslouchání rozdílným názorům a hledání 
nejlepšího možného. A tomu se většina 
zastupitelů po mnoho let brání. Pokud by 
tomu tak nebylo, bylo by méně příspěvků 
v části „Názory“. 

Starosta obce Zásady obhajoval mimo 
jiné i tvrzením: „My na to máme právo 
a občané si to přejí.“ Kolik asi občanů obce 

si přeje, aby byla jejich práva omezována, 
požadují zavedení cenzury a nechtějí znát 
autory článků? 

Vyjádření obce: Zásady pro vydávání obec-
ního zpravodaje byly schváleny na jednání 
ZO dne 16. 2. 2022. Všichni zastupitelé 
s drobnými výhradami s textem souhlasí. 
Důvodem je především neomezit práva 
občanů a neumožnit zavedení cenzury, 
která doposud nebyla žádným způsobem 
uplatňována. 

NÁZORY

Žiji na tomto světě už hodně let. Když 
jsem se narodila, za několik měsíců 
vypukla válka. V roce 1941 přišlo Gestapo 
a odvedlo mi tatínka do koncentračního 
tábora Mauthausen. Vrátil se, bohužel 
následky si nesl po celý život. Na dětství 
člověk rád vzpomíná, i když to také nebyla 
procházka růžovou zahradou. Jenže mládí 
má tu ohromnou vlastnost vytěsňovat zlé. 
Pak nastane volba povolání a vy nevíte, 
kterou z těch několika možností vybrat. 
Tak vyberou rodiče, protože ještě nemáte 
žádnou představu. Rodiče vybrali a vybrali 
dobře. Další etapou bylo vybudovat si 
bydlení a založit rodinu. Nedovedete si 
při dnešních možnostech představit, jaké 
to bylo se stavebním materiálem v pade-
sátých letech. Nebylo téměř nic a dodnes 
s hrůzou vzpomínám, jak jsme ve dvě ho-

diny v noci šli stát frontu na cihly. Většinu 
práce jsme dělali vlastními silami, ale byli 
jsme šťastni, že bydlíme.

Rodina je úplná, až jsou v ní děti. Tak 
celkem spokojeně s běžnými starostmi 
a problémy, které se nevyhnou žádné 
rodině, jsme žili. Šedesátá léta byla takový 
kratičký nádech. Pak přišel 21. srpen 1968. 
Zděšení, strach, co bude dál, nikdo nemůže 
uvěřit. Co bude dál, bude válka? Kdo nám 
pomůže? Nikdo. Nepomohl nám nikdo, ani 
když proběhl Mnichov a Hitler nás začal 
zabírat, až došlo k nejhoršímu. Nepomo-
hl nám nikdo ani v roce 1968. Protesty 
a petice směřované na L. I. Brežněva od zá-
padních států neznamenaly vůbec nic. 
Normalizace, ztráta zaměstnání pro oba, 
problém dostat dceru na střední školu. 

Co bude dál
 Ludmila Pospíšilová
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NÁZORY

Tak jsme je tady měli 30 let. Přišel lis-
topad, opět nádech svobody, i když se ne 
vše vyvíjí podle našich představ. Ale to je 
život. Není na světě nic ideálního a život si 
vybírá svoji daň. Během pár let jsem přišla 
o čtyři nejbližší. Jsou ztráty, které přijme-
te, ale jsou ztráty, se kterými se nikdy 
nesmíříte a které nikdy nepřebolí.

A pak to začne. Nejprve kde se vzal, 
tu se vzal COVID. Mnoho lidí se stalo 
obětí této „chřipečky“, kterou stále někdo 
zlehčuje. Je dost lidí, kteří se potýkají 
s následky tohoto onemocnění, a někdo 
si je ponese do konce života. Říkáte si, 
co nás ještě potká, a na jihu Moravy se 
objeví tornádo, téměř zničí pět vesnic, 
vezme si několik životů a poznamená 
několik generací. Co nás ještě může 

potkat, zemětřesení nebo sarančata? To 
je příroda a s tím nic nenaděláme. Ale že 
ve dvacátých letech 21. století vypukne 
v Evropě válka, to nečekal nikdo. Přírodní 
katastrofy nelze zas až tak ovlivnit, ale 
povel k válce dal člověk. Nejenže ničí 
cizí zemi, zabíjí lidi, ničí vše, co se staví 
do cesty, ale umírají tam i jeho vojáci 
a nejsem si jistá, zda vůbec vědí, kde jsou 
a za co bojují. Vzpomínám na rok 1968, 
tehdy na našem území bylo velké cvičení 
spřátelených armád. Moc se jim po cviče-
ní odejít nechtělo, jen pozvolna poodešli 
a 21. srpna sem vlítli. Někteří ani nevědě-
li, kde jsou. Putin také prohlásil, že pro-
bíhalo cvičení a že stahuje armádu zpět. 
A za dva dny už vše bylo jinak. Co bude 
dál, nikdo neví. Je vůbec nějaká naděje, že 
se lidé konečně přestanou zabíjet?
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Letos se jako každoročně připojíme k ce-
lorepublikové akci Ukliďme Česko. Termín 
celorepublikového úklidu je stanoven 
na 2. 4. 2022. V Šumicích se můžete 
k úklidu přidat buď v tomto termínu, 
nebo kdykoliv předtím. Dokud neroste 
tráva je snadné vysbírat odpadky podél 
cest, na okraji lesa nebo objevit nějakou 
starou skládku. Obvykle se dobrovolníci 
přidávají k úklidu podél cest na Pozořice, 
Vítovice a Rousínov směr Bahňák. Jde se 
rovnou uklízet, žádný organizovaný sraz 
se nekoná. Zvláštní výzvou pro letošní 
úklid je skládka na cestě k lesu od Vi-

tovských hraniček. Pytle na odpadky je 
možno vyzvednout u Křížů v ulici Pod 
Vinohrady (č. 426) nebo použijte jakýkoliv 
pytel (nejlépe již použitý, od mulčovací 
kůry a podobně). Pytle s odpadky prosím 
dávejte rovnou do vlastních popelnic 
nebo dovezte do sběrného dvora, kdyby 
to nebylo možné, ponechte je u cesty 
a v pondělí bychom je odvezli ve spoluprá-
ci s obecními zaměstnanci. Děkuji všem, 
kteří se do akce zapojíte, každoročně 
vysbíráme desítky až stovky kilogramů 
odpadu a troufl bych si říct, že pořádek 
na obvyklých místech se zlepšuje.

Ukliďme Česko, Ukliďme v Šumicích
 Pavel Kříž

Duben
1.–2. 4. Jarní setkání s Karlem Řežábkem v Pozořicích

30. 4. Pálení čarodějnic

Květen
8. 5. Hasičská soutěž Šumická trefa

20. 5. Pohádkový les

28. 5. Soutěž Východní konference v nohejbalu

Červen
8. 6. Školní slavnost

10. 6. Noc kostelů v Pozořicích (i celé ČR)

12. 6. Farní pouť do Křtin

24. 6. Dětské sportovní odpoledne s poutí

26. 6. Poutní mše pod lipami
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Atraktivní prázdninová akce   
s tématikou největšího  
etapového závodu světa. 
Dlouholetá tradice,  
zkušenosti, kvalita, to je  
letní cykloturistický  
tábor Kolovalt! 
Místo konání: 

Táborová základna „U Panského Lesa“ 

poblíž obce Valtínov – Kunžak, Jihočeský kraj 

Termín: Od 16. do 30. července 2022. To je 14 dnů plných zábavy a 
dobrodružství, uprostřed krásné přírody České Kanady! 

Cena: 4 490,- Kč včetně nákladů na dopravu a pojištění 
 

 

Pro bližší informace nás  
neváhejte kontaktovat na:  

kolovalt@seznam.cz 

+420 737 402 271 

Fotky z minulých ročníků  
najdete na naší facebookové stránce  

www.facebook.com/kolovalt 

Pokud se chcete rovnou přihlásit,  
registrujte se na www.85psletka.cz  

v sekci přihlášky vyberte II. Turnus – Kolovalt 

Těšíme se na vás! 
 

Součástí je: 

• Odjezd autobusem z Brna, 
možnost i individuální dopravy 

• Skvělé jídlo 5x denně 

• Ubytování v kvalitních stanech 
s podsadou a podlážkou 

• Vynikající táborové zázemí 
splňující všechny požadavky na 
kvalitní pobyt 

• Plnění hygienických opatření 
samozřejmostí 

 



JAK NÁM TO SLUŠELO VE ŠKOLCE NA KARNEVALU



ŠKOLNÍ VÝLET NA VÝSTAVU SLOVANSKÉ EPOPEJE

VÝLET DO ŘEZNOVICMASOPUSTNÍ BOJOVKA NA HŘIŠTI


